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[Justitsministeren.] 
rørt i forbindelse med det høje tings be- 
handling af forslaget om generelle hastig- 
hedsgrænser. Regeringens overvejelser er 
endnu ikke tilendebragt, men jeg vil på et 
senere tidspunkt vende tilbage til spørgsmå- 
let, eventuelt i forbindelse med tingets be- 
handling af det foreliggende lovforslag. 

Jeg skal tillade mig at anbefale lovforsla- 
get til tingets velvillige behandling. 

Hermed tillader jeg mig for det høje ting 
at fremsætte forslag til lov om ændring af rets- 
plejeloven. (Sø- og handelsretten i København 
m. v.). 

Efter det af handelsministeren fremsatte 
forslag til lov om markedsføring skal de fleste 
borgerlige markedsføringssager og de mere 
betydningsfulde straffesager om overtræ- 
delse af markedsføringsloven behandles ved 
sø- og handelsretten i København. Som om- 
talt i bemærkningerne til dette forslag har 
det været forudsat af forbrugerkommissio- 
nen, at markedsføringssagerne samles i en 
bestemt afdeling ved sø- og handelsretten, 
at der under domsforhandlingen medvirker 
2 erhvervsrepræsentanter og 2 forbruger- 
repræsentanter, og at procedureformen ved 
retten tilrettelægges sådan, at retten kan 
handle hurtigt og effektivt. Lovforslaget til- 
sigter at gennemføre -de ændringer i rets- 
plejeloven, som er nødvendige for at til- 
godese disse ønsker. 

Henlæggelsen af de fleste markedsførings- 
sager til sø- og handelsretten i København 
vil formentlig nødvendiggøre en udvidelse 
af retten. Da det er noget usikkert, hvor 
stor stigningen i sagsantallet ved sø- og 
handelsretten som følge af markedsførings- 
lovens gennemførelse vil blive, og da det 
også er usikkert, hvornår stigningen vil ind- 
træde, har jeg fundet det rigtigst at vente 
med at ansætte yderligere personale ved 
retten, indtil udviklingen har vist, om et 
sådant skridt vil være nødvendigt. Det må 
dog være mest hensigtsmæssigt, at der 
straks tilvejebringes hjemmel i retspleje- 
loven for en udvidelse. 

I bemærkningerne til det af handelsmini- 
steren fremsatte forslag til lov om forbruger- 
klagenævnet nævnes det, at forbrugerkom- 
missionen i sin betænkning har peget på det 
ønskelige i, at domstolsbehandlingen af for- 
brugersager forenkles og billiggøres. Der 

arbejdes for tiden i justitsministeriet med 
dette spørgsmål, men jeg kan ikke på nu- 
værende tidspunkt udtale mig om, hvornår 
et lovforslag derom vil kunne fremsættes. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
og de dertil knyttede bemærkninger, skal 
jeg anbefale lovforslaget til det høje tings 
velvillige behandling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Knud Jes- 
persen) (DKP): 
På Danmarks kommunistiske partis veg- 

ne skal jeg hermed fremsætte forslag til lov 
om ændring af lov om beregning af et regule- 
ringspristal. 

Det er ikke så længe siden, at fru Hanne 
Reintoft fremsatte dette forslag første gang 
i folketinget. 1 1970-71 nåede forslaget kun 
til første behandling. Jeg håber naturligvis 
på, at folketinget vil behandle forslaget 
bedre end dengang. 

Forslaget sigter ganske enkelt på at ind- 
drage samtlige varer, tjenesteydelser, skat- 
ter, afgifter og andet, som indgår i de fak- 
tiske priser, i grundlaget for beregningen 
af reguleringspristallet. Derved kommer re- 
guleringspristallet til at vise udviklingen i 
den faktiske leveomkostningsstigning mel- 
lem overenskomstperioderne. 

Der er ikke tale om at berøre overens- 
komsterne mellem, arbejdsmarkedets parter. 

Virkningerne af forslagets gennemførelse 
vil først vise sig, hvis skattetrykket på trods 
af givne valgløfter øges. Der er ikke tale 
om, at forslaget koster penge. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne og bilaget til lovforslaget, håber jeg 
på det høje tings velvillige behandling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Bracher) 
(KrF): 
Jeg skal hermed tillade mig for folketinget 

at fremsætte forslag til lov om ændring af bor- 
gerlig straffelov. (Pornografiske billeder m. v.). 

Begrundelsen for fremsættelse af lovfor- 
slaget er, at mange mennesker i dagens Dan- 
mark har følt sig stærkt generet af den 
meget pågående reklamering for porno, som 
i de senere år har vist sig i vort land. 

Én ting er, at man personligt kan be- 
stemme, hvad man ønsker at se og høre. 
Det er helt op til den enkelte. Noget andet 
er, at man skal tvinges til at se og høre det, 
man ikke ønsker. Det første, der møder 
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[Bracher.] 
mennesker, som kommer over vore grænser, 
er store reklamer for porno. Noget af det 
første, der stikker én i øjne og øren, når 
man kommer ind på Strøget i Køben- 
havn, er porno. Det samme er tilfældet i 
andre større byers gågader. Mange danske 
borgere og udenlandske . turister væmmes 
ved det, og adskillige har givet udtryk for 
deres væmmelse. Hvorfor skal man på- 
tvinges svineri, som man ikke ønsker at se 
og høre? Det er hensynsløst af profitjagende 
mennesker, som kun har set en chance for 
at tjene penge på udnyttelse af deres med- 
menneskers unaturlige tilbøjeligheder. 

Som sagt er det op til den enkelte, hvad 
man ønsker at se og høre, men lad det så 
ske på en sådan måde, at andre mennesker 
ikke generes ved det. De forretningsfolk, 
som her kan finde et objekt for større ind- 
tjening, må rette sig efter gældende regler. 
Gældende lukketider må overholdes og lige- 
ledes gældende regler om offentlig filmfore- 
visning. Deres reklamer må begrænses på en 
sådan måde, at forbipasserende ikke føler 
sig generet af dem. Der må være mulighed 
for, at politiet kan gribe ind over for for- 
handlere og forretningsdrivende, som ikke 
selv forstår, at der er en grænse for, hvad 
man kan byde offentligheden på trods af 
vor frie lovgivning. 

Vi fremsætter lovforslaget i håb om, at 
dets gennemførelse kan medvirke til, at 
danske borgere og udenlandske turister i 
højere grad kan undgå at blive påtvunget 
noget, de ikke ønsker. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om fremme aj forespørgsel til 
undervisningsministeren af Maigaard m. fl. 

(Forespørgslen (nr. III) findes i tidenden 
sp. 3377). 

Første næstformand (Grete H ækkerup) : 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg tingets 
samtykke dertil som givet. (Ophold). Det 
er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Freddy Madsen (DKP) til undervisnings- 
ministeren: 
홢Med hvilken begrundelse har ministeren 

undladt at forny Erik Nielsens mandat i det 
centrale uddannelsesråd?" 

(Spm. nr. 140). 

Freddy Madsen (DKP): 
Spørgsmålet er naturligvis stillet efter 

meddelelsen om, at undervisningsministe- 
ren har besluttet, at følgende skulle ud- 
træde af det centrale uddannelsesråd: pro- 
fessor, dr. jur. Bent Christensen, rektor 
Jesper Florander, undervisningsdirektør Si- 
gurd Højby og konsulent Erik Nielsen, og 
at i stedet for skulle indtræde undervis- 
nings- og forskningschef Steen Leth Jeppe- 
sen, fhv. undervisningsminister Helge Lar- 
sen, skoledirektør Svend Erik Pedersen og 
rektor Anders Østergaard. 

Når jeg netop har rejst spørgsmålet om 
konsulent Erik Nielsen, skyldes det, at man 
igennem denne disposition får en ubehagelig 
fornemmelse af, at den knaldhårde klasse- 
politik, som regeringen har lagt op til her i 
folketinget gennem fremsættelse af forslag, 
der ensidigt var vendt mod arbejderbevæ- 
gelsen og til gavn for de velbjærgede, nu 
skal videreføres på det administrative om- 
råde, som det her sker ved at sætte en af 
arbejderbevægelsens repræsentanter i det 
centrale uddannelsesråd på porten. 

Når man får det indtryk, skyldes det, at 
ministerens disposition synes at savne en- 
hver saglig begrundelse. Det centrale ud- 
dannelsesråd skal tage- sig af alle udda,nnel- 
ser. I den forbindelse er det meget vigtigt, 
at netop de faglige uddannelser, som hidtil 
har været meget tilbage, bliver viet meget 
stor opmærksomhed. Dertil kommer, at fag- 
bevægelsen med dens 1 mill. medlemmer må 
have et væsentligt krav på at have indfly- 
delse på uddannelserne i det hele taget. 

Når man endelig tager i betragtning, at 
konsulent Erik Nielsen fra LO, efter hvad 
der er oplyst, har dybtgående kendskab til 
disse problemer, synes ministerens beslut- 
ning at savne ethvert rimeligt grundlag, og 
vi har både her i tinget og ude i offentlig- 
heden krav på at få en fyldestgørende for- 
klaring på denne efter vor opfattelse mærk- 
værdige disposition. 

Undervisningsministeren (Tove Nielsen): 
I forbindelse med oprettelsen af det cen- 


